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دبیر انجمــن صنفی نمایشــهای ویدیویی 
آنلاین با تاکید براینکه پیش نویس پیشنهادی 
قانون انتظام بخشــی نمایــش ویدیویی برخط 
بــا نگاهی فراگیر و بــه دور از ممیزی های یک 
ســازمان یا نهاد خاص نوشته شده است، گفت: 
بررســی ایــن پیش نویس در مجلس شــورای 
اســلامی به ســعه صــدر و دقت نیــاز دارد تا 
بدون ایجاد محدودیت های غیرمنطقی و حتی 
غیرشرعی فعالیت پلتفرم های ایرانی در خارج از 

کشور هم گسترده شود.
به گزارش ایسنا، حدود یک ماه قبل انجمن 
صنفی شــرکت های نمایــش ویدیویی برخط 
انتظام بخشی  قانون  پیشــنهادی  »پیش نویس 
نمایش ویدیویی برخــط« را با جزئیاتی درباره 
شورای بازبینی محتوا، ماموریت ها و چشم انداز 
منتشــر کرد. در این پیش نویس ابتدا وضعیت 
موجــود از دو منظــر »چالش هــا و موانع« و 
»توانمندی هــا و فرصت ها« بازنمایی و در ادامه 
چشم انداز، شعار، سیاست ها و راهبردهای انجمن 

صنفی نمایش ویدیویی برخط اشاره شده بود.
از آنجا که یکــی از حوزه های اصلی فعالیت 
این انجمن در ارتباط با محصولات شبکه نمایش 
خانگی مرتبط است و در چند سال گذشته هم 
به مناقشه ای جدی میان وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی و سازمان صدا و سیما بدل شده، نگاه 
به این پیش نویس هم می تواند متفاوت تر ارزیابی 
شــود و ســوال های متنوعی را به همراه داشته 

باشد.
به همین بهانه چند پرســش در گفت وگو با 
دبیر انجمن صنفی نمایشهای ویدیویی آنلاین 
مطرح شــد و او در پاســخ نکاتی را مبسوط تر 
درباره چرایی تنظیم این پیش نویس و پیش بینی 

خودش از آینده آن ارائه کرد.
با محمدمهدی  ایســنا  مشروح گفت وگوی 
عســگرپور را که اخیرا به عنوان یکی از اعضای 
هیأت مدیره خانه ســینما نیز انتخاب شده در 

ادامه می خوانید: 
با توجه به حاشیه هایی که از چند سال 
قبل بر سر شــبکه نمایش خانگی میان 
وزارت ارشاد و ســاترا به وجود آمده، آیا 
پیش نویس  از  را  برداشــت  این  می توان 
داشت که مانعی برای دخالت ساترا خواهد 
بود؟ اصلا در تنظیم آن چنین مســئله ای 

لحاظ شده است؟
برای پاســخ به این سوال شــاید بهتر است 
همــان روندی را که برای تنظیم پیش نویس به 
آن فکر کردیــم دنبال کنیم و ببینیم انگیزه ما 
از نوشــتن آن چه بود، چون فضای مملکت ما 
حداقل در ۱۰ - ۱۵ ســال گذشته در برخورد 
با موضوع های مختلف بســیار دوقطبی شده و 
هر اقدام کارشناســی بلافاصلــه به یک جریان 
دوقطبی تبدیل و دعواها بر سر آن آغاز می شود. 
برهمین اســاس مــا تلاش کردیــم در تنظیم 
و نگارش این پیش نویس به این مســئله فکر 

نکنیم که نســبت به واکنش ســاترا یا وزارت 
ارشــاد یا هر نهاد دیگری نسبت به کارمان چه 
کاری انجام دهیم. هــر چند که با این موضوع 
ناگزیر مواجه خواهیم شــد اما ما مصمم بودیم 
که فارغ از نگــرش یا قضاوت دیگران ببینیم با 
چه پدیده ای روبرو هستیم و برای مواجه شدن 
با آن با چه شیوه قانونی و پیش برنده می توان 
روبرو شــد. این مسئله از آن جهت اهمیت دارد 
که معمولا اولین چیــزی که به ذهن دولت ها 
می رسد ممیزی است و متاسفانه می توان گفت 
که کار کارشناسی در نهادهای فرهنگی دولتی 
رو به اضمحلال است و به جای آن سیستم های 
ممیزی و سانسور رو به رشد و گسترش هستند. 
بر همین مبنا از اســاس متن موضوع فراموش 
می شــود که با یک پدیده جدید مواجه هستیم 
کــه ممکن اســت محصولاتش خــلاف قاعده 
محصولات قدیمی پایه گذاری شده باشد. سریال 
ســازی و فیلمســازی و چیزهایی از این دست 
اگرچه برای تولید، قوانین مشــخصی در کشور 
دارند اما در عرضه، یک فرآیند کاملا جدید دارند 
که مربوط به چند ســال گذشته هم نمی شود. 
آنچه مــا از تکنولوژی این حوزه درک می کنیم 
این اســت که به زودی با نوع دیگری از عرضه 
آثار مواجه می شویم که در مقایسه با آنچه امروز 
درباره اش بحث می کنیم ممکن اســت متفاوت 
باشد، چون ســرعت تغییر در این بخش بسیار 

بالا رفته است.
من مدتی قبل درباره تحولات  آینده نزدیک 
سینما  در مصاحبه ای اظهار نظر کردم. بعضی ها 
آن را جدی گرفتند و چند جلسه ای هم در این 
باره برگزار کردیم. آن هــا اعلام آمادگی کردند 
کــه در این خصوص مطالعات بیشــتری انجام 
می دهند ولی برای بعضی دیگر طرح این موضوع 

و نبودش اصلًا فرق نمی کرد.
برگردیم به پاسخ پرسش شما، ما در تنظیم 
این پیش نویس اصلا به واکنش ساترا یا هر نهاد 
دیگری نمی اندیشــیدیم مهم برای ما توجه و 
متمرکز شدن به شیوه درست تنظیم گری این 
فناوری تازه با توجه به ساختارهای موجود بود 

همین!
نکته ای که شــاید اهمیتــش از قبلی کمتر 
نباشد این اســت که ما به هر حال در مملکتی 
زندگی می کنیم که اگر ســراغ نهادهای صنفی 
در حــوزه فرهنگ و هنر برویــم، می بینیم که 
مجموعه پیشنهادات  مکتوب و شسته رُفته آنها 
برای حوزه تنظیم گــری محدوده خود، چندان 
زیاد نیســت یعنی انگار ما فقط نشســته ایم تا 
دیگرانــی برای مان تصمیم بگیرند به طوری که 
در طول این ســال ها، چنین موضوعی وظیفه  
انحصاری حاکمیت تلقی شــده و حاکمیت هم 
همیشه میل به نوعی از تنظیم گری داشته که به 
ممیزی خلاصه می شود. پرسش دیگر ما برای 
شروع به این کار این بود که نهاد مدنی صنفی به 
عنوان یکی از ارکان اصلی اداره جامعه در شرایط 

نوین چه کاره اســت؟  منظورم از شرایط نوین 
هم پنج یا ۱۰ ســال گذشته نیست چرا که این 
موضوع در دنیا شاید قدمتی بیش از ۱۰۰ سال 
دارد. در شرایطی که یکی از ارکان اداره جوامع 
به شکل جدی، نهادهای مدنی هستند باید این 
موضوع برای ما هم معنا پیدا کند که نهاد مدنی 
چه کاره اســت و وچه نقشــی دارد!؟ متاسفانه 
باید به صراحت بگویم که هنوز نهادهای صنفی 
مدنی،  از ارکان اداره جامعه بشــمار نمی روند. 
این نکته چه از سوی دولتمردان و چه از سوی 
خود نهادهای صنفی هم جدی گرفته نشــده و 
فقط در حد همان تقاضاهای پشت میکروفنی 
اســت. این در حالی اســت که در قانون بهبود 
مســتمر کســب و کار قانون مشخص داریم  و 
در ماده ۲ آن می گوید، دولت مکلف اســت در 
مراحل بررسی موضوعات مربوط به کسب و کار، 
برای اصلاح و تدوین مقررات و آیین نامه ها نظر 
کتبی اتاق ها و آن دســته از تشکل های ذیربط 
از کارفرمایی و کارگری را درخواســت و بررسی 
کند و اگر لازم دید آن ها را به جلســات دعوت 
کند. ســوال من از متولیان دولتی و نمایندگان 
مجلس این اســت که آیا این تکلیف قانونی در 
مملکت ما رخ می دهد؟ آیا در حوزه VODها 
چنین چیزی شــکل می گیرد؟ تقریبا می توان 
گفت خیــر!  بنابراین همین آقایانی که مدام از 
توجه به قانون می گویند، به همین اصل ســاده 
قانونی توجه نکردند و ما در این راســتا وظیفه 
خود دانستیم یک پیش نویس را به عنوان یک 
راه حل قانونی برای تنظیم گری آماده کنیم تا 
اگر روزی پرســیدند شما در این حوزه چه نظر 
و پیشــنهادی دارید حداقل هایمان را برای ارائه 
داشته باشیم و نگوییم که منتظریم شما برای ما 
فکــر کنید و بعد هم ما فقط  نق بزنیم و گلایه 
کنیم. در نتیجه یکی از انگیزه های ما همین بود 

که مسئولیت خودمان را جدی فرض کردیم.  
نگاه تخصصی   اینکه چنین  به  با توجه 
وجود نــدارد، چقدر امــکان مخالفت با 
این پیش نویس را از ســوی سازمان ها یا 

نهادهای مدعی پیش بینی می کنید؟
این امکان که قطعــا وجود دارد. به هر حال 
ما نه قانــون گذاریم و نه دســتگاه اجرایی. ما 
بر اساس مســئولیت صنفی مان و برای تحقق 
شرایط مطلوب کسب و کارمان یک پیش نویس 
به عنوان پیشنهاد نخستین تنظیم کردیم. این 
پیش نویس برای تبدیل شــدن به قانون باید از 
مســیر مجلس عبور کند و اگــر از ما بخواهند 
کــه نظر خود را اعلام کنیم حتما آن را به دقت 
تشریح می کنیم.  من  قبلا هم در جایی گفتم که 
در سایت وزارت ارشاد مجموعه قوانین وزارتخانه 
بیش از ۱۵۰۰ صفحه است ولی چه چیزی باعث 
می شود که ما احســاس می کنیم در این حوزه 
کمبود قانون داریم؟ شاید به خاطر این که بخش 
قابل توجهــی از این قوانین دیگر موضوعیت یا 
کاربرد روزمــره ندارند یا مربــوط به مجموعه 
دوایر دولتــی و زیرمجموعه های خود وزارتخانه 
می شوند که خیلی به ما ارتباطی ندارند. با این 
وجود برخی دوستان درباره پیش نویسی که ما 
در انجمن صنفی نمایش هــای ویدیوی برخط 
تنظیم کردیم، معتقدند که اساسا این حوزه به 
قانون احتیاج ندارد چون قبلا برای آن نوشــته 
شــده و قوانین صوت و تصویــر  وجود دارد. در 
حالی که تعریف عناوین مربوط همچنان جای 
بحث دارد. من از دو سال قبل که در جریان این 
حوزه قرار گرفتم، متوجه شدم چند مرکز مرتبط 
روی موضوع متمرکز شــده و در حــال آماده 
کردن پیشنهاد قانون هســتند، از جمله مرکز 
پژوهش های مجلس و نیز صدا و ســیما. درباره 
آنچه در بخش قوانین صوت و تصویر در سازمان 
صدا و سیما پیگیری می شد، قرار بود ذیل قانون 

اداره صدا و ســیما باشــد که دو سال است در 
حال نگارش آن هستند. موارد مورد نظرشان هم 
طوری تنظیم شده که من وقتی دیدم به نظرم 
بسیار ســخت و دردآور بود چون متوجه شدم 
نتیجه آن متنی که می خواهند بنویســند ،این 
است که صدا و سیما به طور کامل سینما و نیز 
هر محتوای صوتی و تصویری مثل کلیپ را که 
یک شهروند بخواهد در فضای مجازی بارگذاری 
کند، باید مستقیم مدیریت کند یعنی موضوع 

فقط در حد VODها خلاصه نمی شد.
البته ورود ما به این ماجرا همزمان با جدی تر 
و گسترده تر شــدن فعالیت های این زمینه بود 
ضمن اینکه یک ســردرگمی  هم بــرای اینکه 
مشخص شــود نهاد تنظیم گر کجاست ، وجود 
داشت. در این بین دوستان تلویزیون با توجه به 
ساترایی که تشکیل داده بودند، بر مبنای حکمی 
که قبلا صادر شــده بود ونه قوانین نوشته شده 
در مجلس، همه این ها را یکی تلقی کردند و بعد 
وارد حوزه نوشــتن متن و تأسیس این سازمان 
شــدند. در چنین شــرایطی که نگرش موجود 
مغایر منافع کلان کشور است یک نهاد صنفی 
باید اظهار نظر کند و ما نمی توانیم منتظر باشیم 
تا برای ما تصمیم بگیرند. هرچند که همیشــه 
تدوین مقررات در نهادهای صنفی کار بســیار 
سختی اســت چون به تعداد اعضا ممکن است 

اظهارنظر وجود داشته باشد.
این پیش نویس بر اســاس چه اصولی 
تنظیم شده است؟ بویژه آنکه در بخش هایی 
از متن پیش نویس نام دستگاه هایی دیده 
می شود که نشان می دهد نگاهی فراگیر به 

موضوع وجود داشته است.
این پیشــنهاد کاملًا از طرف انجمن صنفی 
اســت و البته با بخش های دیگــری نیز تعامل  
داشتیم. در چنین اموری معمولا بر اساس یک 
نگرش، پیکره تراشی می شــود که این نگرش، 
مقدمــه و مؤخره خــودش را هــم دارد. آنچه 
نگرش اصلی انجمن بود امــکان یافتن حضور 
موثــر صنعت فیلــم ایران در داخــل و صحنه 
فرهنــگ تصویــری منطقه با رعایــت جوانب 
عصری و قانونی. بر این اســاس اصول و امهات 
حقوق اساسی، حاکمیت کلان کشور در دستگاه 
هــای مختلف ذی ربط و وجود نهادهای مدنی، 
علمی و صنفی را در شوراهای مختلف جای یابی 
کردیم. در مورد ایــن پیش نویس هم یک روح 
کلی وجود دارد و موضوع تنظیم گری را کلی تر و 
بزرگ تر از ممیزی و نظارت یک نهاد  یا سازمان 
دیدیم. نکته بعدی روابط فی مابینی است که در 
این پیش نویس دیده شــده؛ این پدیده با تمام 
حوزه هایی که امروزه عنوان های فکری و نظری 
دارند در ارتباط اســت. الان در ســینما و تئاتر 
شوراهایی برای بررسی آثار وجود دارد که اعضای 
آن ها در هر دوره بر اساس نگاه و سلیقه مدیران 
انتخاب می شوند. در هر کدام از آن ها افرادی از 
حوزه های جامعه شناسی و روانشناسی یا دیگر 
حوزه های نظری هم ممکن است فعالیت کنند 
تا در شعارها به حضور این افراد اشاره شود؛ اما 
مسئله اینجاست که ما باید به دنبال پیدا کردن 
راه حلی برای حضور این دســته افراد به دور از 
انتخاب های سلیقه ای باشیم. این نوع انتخاب ها 
باید تبدیل به روندی بــرای نهادهای صنفی و 
مدنی شود تا خودشان نماینده ای معرفی کنند.   
در کشــور ما هر پدیده ای که وارد شده، با یک 
تاخیر ابتدا سراغ بگیر و ببند و ممیزی می روند، 
یعنی به جای اینکه ببینند چگونه باید برای آن 
تنظیم مقررات صورت دهند سریع فکر می کنند 
چگونه می توان آن را محدود کرد. الان ما کاملا 
در یک موقعیت دفاعی قــرار گرفته ایم و اتفاقا 
دفاع جالب، منظم و مشخصی هم نداریم. اساساً 
آینده پژوهی که بابت آن کلی رشته  تحصیلی و 

دکترا وجود دارد، معلوم نیســت در کجا به کار 
می آید! واقعا جای ســوال است که آینده پژوهی 

در کجای بخش اجرایی کشور ما قرار دارد؟ 
اینکه در اتاق های دربسته بی توجه به اطراف 
و اکناف  مقرراتی می نویســند برای ارایه سند، 
خوب اســت اما عمــلا پیش برنده و راهگشــا 
نیست! در تنظیم قواعد و ضوابط ما باید چشم 
اندازه موضوع مــان را ببینیم تا تبدیل به یک 
استراتژی شود که بدانیم به زودی با چه چیزی 
مواجه خواهیم بود، من می دانم که ما در حوزه 
سینما و VODها به زودی با این مسئله مواجه 
خواهیم شد در حالی که دستگاه های مسئول 
اصلا آمادگی مواجهه بــا آن را ندارند و انجمن 
با تنظیم  پیش نویس انتظام بخشــی و عدالت 
رقابتی کوشیده است به این ماجرا توجه داشته 

باشد.
در بخش تخلفات هم براســاس همین 
نگاه فراگیر به حضور نماینده ای از دادسرای 

فرهنگ و رسانه اشاره شده است؟
بله، مــا تصمیــم گرفتیم به جــای اینکه 
تخلفات یــا موضوع هــای این چنینــی را به 
اداره ها و شــوراهای ممیزی ارجاع دهیم - آن 
هم شوراهایی که بر اساس انتصابات شخصی و 
سلیقه ای است و با هر جابجایی مدیر تغییرات 
اتوبوسی به دنبال دارد - تصمیمی دیگر بگیریم 
و طــوری عمــل نکنیم که انگار هیــچ ایده ای 
نداریــم. در این دفترچه کــه در انجمن صنفی 
نمایش های ویدویی برخــط ارائه کردیم، چند 
بخش مشخص را درنظر گرفتیم یعنی ابتدا در 
بخش چشم انداز درباره منشور اخلاقی صحبت 
کردیم و بعد مباحث فی مابین پلتفرم ها به شکل 
کلی و نسبت آن ها با مخاطب مشخص می شود 
و بعد وارد پیش نویس انتظام بخشی شدیم. الان 
بر سر انتظام بخشی کشمکش زیادی وجود دارد 
و تنبیه هایی تعریف شده است. در بخش پایانی 
هم شــرایط ایجاد رقابت در حــوزه تبلیغات و 
تنظیم گری آنها که از نظر ما بلاتکلیف اســت، 

پیشنهاد شده است.
چقدر پیش بینی می کنید که این پیش 

نویس در مجلس تصویب شود؟
این بخش از صحبت های من دیگر بر اساس 
تجربه  است و البته نگرانی هایی هم دارم. ابتدا 
ایــن را بگویم که به نظــرم در مجلس تعدادی 
از نمایندگان هســتند که این موضوع برایشان 
اهمیت زیادی دارد و خیلی هم مطالعه می کنند 
و اتفاقاً نظر و عقیده هم دارند. این می تواند یک 
فرصت باشد ولی در مقابل دوستانی هم هستند 
که به جای داشتن تفسیر درست از موضوع آن را 
به جریان قطبی تبدیل می کنند و می گویند بین 
وزارت ارشاد و تلویزیون، موضوع را باید بررسی 
کنیم. بعد در این میان یکسری از آن ها گرایش 

ارشادی دارند و یکسری گرایش تلویزیونی.
در این مورد نکته مهم اینجاســت که طرح 
موضوع صوت و تصویر فراگیر چالش های زیادی 
را به وجود آورد و شــاید باید ســراغ بانیان این 
اصطلاح رفت و خواســت که تعریف خود را از 
این واژه بگوییــد.  بعضی ها که صرفا می گویند 
صوت و تصویر فراگیر یعنی همین VOD ها. 
از نظر من کســانی که این واژه را ابداع کردند 
یک ایده مشخص داشتند و در وهله اول منظور 
آن هــا »پخش زنده« بود ولی به تبعات آن فکر 
نکردنــد و این واژه غیرقابــل تعریف و تاحدی 
فریبنده به محل منازعه تبدیل شده است. من 
تردید ندارم الان در میان دســتگاه هایی که بر 
ســر تعریف صوت و تصویر فراگیر مشغول کار 
هســتند، به هیچ تعریف مشترکی نمی رسیم و 
حتی از نهادی خبر دارم که خودشان به تعریفی 
کــه ارائه کردند اعتقاد ندارند اما راه دیگری هم 

جز آن نداشتند.  

در گفت وگو با دبیر انجمن صنفی نمایش های ویدیویی آنلاین بررسی شد

جزئیات پیش نویس پیشنهادی قانون انتظام بخشی نمایش ویدیویی آنلاین

خانه دکتر مصدق چند سالی است که با وعده موزه شدن 
سر کرده، اما سرنوشــت این خانه قاجاری همچنان نامعلوم 
اســت. از ســوی دیگر، مرمت خانه آیت الله طالقانی در البرز 
که سال هاســت وارد یک کشمکش شــده، هنوز وضعیتی 
مبهــم دارد. فریدون محمدی ـ مدیــرکل میراث فرهنگی و 
گردشگری البرزـ درباره آخرین وضعیت خانه مصدق به ایسنا 
گفت: درباره خانه دکتر مصدق همچنان پیگیر هستیم که این 
خانه را در قالب موزه آماده کنیم، اما هنوز موافقتی در این باره 
وجود ندارد. همچنان منتظر موافقت نهایی از ســوی مراجع 
ذی نفع هســتیم. خانه مصدق که در سال ۱۳۷۹ در فهرست 
آثار ملی به ثبت رسیده است، سال های زیادی را در فراموشی 
به ســر برد و بعد از آن هم که حرفش بر ســر زبان ها افتاد، 
چندان توفیری به حالش نکرد. از بهمن ســال ۱۳۹۷ وعده 
مرمــت این خانه را دادند و اعلام کردند که درهای این خانه 
که در روســتای نظرآباد استان البرز واقع شده است، باید به 
عنوان موزه به روی عموم باز شود.   مدیرکل میراث فرهنگی 
و گردشــگری البــرز در بهمن ســال ۱۴۰۰ درباره وضعیت 
خانه مصدق گفته بود: رایزنی هایی با خانواده ایشــان صورت 
گرفتــه، ولی هنوز به نتیجه قطعی در این باره نرســیده ایم و 
امیدواریم هرچه سریع تر شرایطی پیش بیاید که امکان بازدید 
عمومی از خانه مصدق فراهم شود. مدیرکل میراث فرهنگی و 
گردشگری البرز همچنین درباره آخرین تصمیم ها و اقدامات 
برای خانه آیت الله طالقانی به ایسنا، گفت: درباره مرمت خانه 
آیت الله طالقانی پارسال اعتباری داشتیم، اما با پسرهای ایشان 
به توافق نرسیدیم و برنامه مرمتی در این خانه اجرا نشد. در 
عین حال، امســال دوباره برنامه مرمت این خانه را در دستور 
کار قرار داده ایم که با همکاری خانواده آیت الله طالقانی انجام 
می شود. او افزود: طرح مرمتی خانه آیت الله طالقانی از سوی 
میراث فرهنگی ارائه می شود و کار مرمتی را خانواده ایشان با 
هماهنگی میراث فرهنگی انجام می دهند. همچنین اعتبارات 

مرمت این خانه در سال ۱۴۰۱ تخصیص داده می شود.
خانه آیت الله طالقانی در منطقه طالقان که ســه نسل از 
خانــواده طالقانی )آیت الله طالقانی، پدر و پدربزرگش( در آن 
زندگی کردند و در ســال ۱۳۷۷ با شماره ۲۰۰۹ در فهرست 
آثار ملی ثبت شده است، از دیگر خانه های تاریخی استان البرز 
است که به دلیل بی توجهی و حفاظت نشدن دچار تخریب و 
آسیب دیدگی شده و مرمت آن همچنان معطل مانده است؛ 
به طوری که مهدی طالقانی )فزند آیت الله طالقانی( در ســال 

۱۳۹۲، درباره خطر تخریب خانه پدری اش در طالقان هشدار 
داده و گفته بود: »وقتی خانه ای به لحاظ تاریخی ارزشــمند 
اســت باید تدابیری اندیشید تا از هرگونه گزند در امان بماند 
تا برای آیندگان ثروتی تاریخی محســوب شود، اما متأسفانه 
خانه ی آیت الله طالقانی به علت بی توجهی مســؤولان رو به 
تخریب است.« به دنبال آن اظهارات، سرپرست وقت معاونت 
میراث فرهنگی اســتان البرز در ســال ۱۳۹۳ از انجام پروژه 
حفاظت و مرمت خانه آیت الله طالقانی خبر داده و گفته بود: 

طــرح مرمت بخش هایی از این خانه از جمله مرمت موضعی 
اندود ســنتی داخل اتاق ها، مرمت موضعی خرپای چوبی و 
شیروانی ورودی خانه، آجرفرش تمامی فضاهای داخلی خانه 
)تمامی اتاق ها( و اصلاح آن، ســاماندهی و ترازبندی فضای 
ســبز داخل حیاط از سال ۹۲ تاکنون از محل اعتبارات ملی 
در حال انجام است. اما در سال های بعد خبری از مرمت این 
خانه شنیده نشد و گویی وضعیت خانه بدتر شده بود تا جایی 
که در شهریور ماه ۱۴۰۰ مدیرکل میراث فرهنگی البرز درباره 

وضعیت نامناسب خانه آیت الله طالقانی هشدار داد و به ایسنا 
گفته بود: »تا زمانی که خانواده و فرزندان آیت الله طالقانی به 
میراث فرهنگی اجازه مرمت بنا را ندهند ما نمی توانیم در این 
خصوص اقدامی کنیم، چون درست است که این این خانه به 
ثبت ملی رسیده، ولی ملک شخصی است. با مکاتبه با وزارت 
خانه، ۱۵۰میلیون تومان اعتبار برای مرمت این خانه تاریخی 
اختصاص پیدا کرد که با تخصیص و هزینه کرد آن می شــد 
خانه را به طور کامل مرمت کرد و نجات داد، ولی متاســفانه 
خانواده آیت الله طالقانی باز هم مانع از این کار شدند و گفتند 
به هیــچ وجه اجازه نمی دهند دولت برای مرمت خانه پدری 
آن ها کاری انجام دهد. خانواده آیت الله طالقانی گفته اند میراث 
فرهنگی اعتبار مرمت را به طــور کامل در اختیار آن ها قرار 
دهد تا خودشان این کار را انجام دهند، ولی قانون به ما اجازه 
چنین کاری نمی دهــد.« این در حالی بود که فرزند آیت الله 
طالقانی این نقــل و قول مدیرکل میراث فرهنگی را تکذیب 
کرد و به ایســنا گفته بود: »سال گذشته میراث فرهنگی به 
ما اعلام کرد که ۱۵۰ میلیون تومان بودجه برای مرمت خانه 
آیت الله طالقانی در نظر گرفته شده است و به ما گفتند بخشی 
از هزینه هم از سوی خانواده تأمین شود تا با کمک هم، خانه 
را مرمــت کنیم. اگر قرار بود ما هم هزینه را متقبل شــویم 
باید ۴۰۰ میلیــون تومان دیگر را خودمان تأمین می کردیم، 
بنابرایــن به میراث فرهنگی اعلام کردیم اگر این طور باشــد 
که خودمان خانه را مرمــت می کنیم و چه نیازی به میراث 
فرهنگی داریم؟« او همچنین اظهار کرده بود: »خانواده ما این 
خانه را که متعلق به زمان تولد آقا بوده بدون هیچ توقعی در 
اختیار میراث گذاشت و انتظاری جز مواظبت از آن نداشت، 
اما از حدود هشت سال پیش متوجه شدیم که خانه در حال 
نشست کردن است، به همین دلیل با میراث فرهنگی تماس 
گرفتیم و بعد از یکسال میراث فرهنگی یک پیمانکار معرفی 
کرد که این پیمانکار هم به جای انجام کارهای اساسی، شروع 

به تزئین خانه کرد و مشکل اصلی خانه هم حل نشد.«
فرزند آیت الله طالقانی در بهمن ماه سال ۱۴۰۰ نیز درباره 
ایــن خانه گفته بود: »قرار بر این بود که منزل زادگاه آیت الله 
طالقانی توسط فرمانداری و اداره میراث فرهنگی شهرستان 
طالقان تعمیر شود، اما متاسفانه پس از چهار سال پیگیری و 
رفت و آمد نتیجه ای حاصل نشد و هیچ اقدامی صورت نگرفت 
و به ناچــار تمام تعمیرات و هزینه های ترمیم آنجا توســط 

خانواده برعهده گرفته شد.«

مدیرکل میراث فرهنگی و گردشگری البرز توضیح داد:

سرنوشتخانههایمصدقوآیتاللهطالقانیچهمیشود؟
نمایش دو فیلم جدید از چهارشنبه

سینماها رنگ وحشت می گیرند
دو فیلم »نمور« به کارگردانی 
به  و »شــین«  بی دل  داوود 
کارگردانی میثــم کزازی، از 
چهارشنبه ۱۶ شهریورماه به 

روی پرده می روند.
بــه گــزارش ایرنا، جلســه 
شورای صنفی نمایش، دیروز 
برگزار شد و  ۱۳ شهریورماه 
بر اساس آن مصوب شد فیلم 

ســینمایی نمور به کارگردانی داوود بی دل و تهیه کنندگی یاســر جعفری در 
سرگروه ملت و فیلم سینمایی شین به کارگردانی میثم کزازی و تهیه کنندگی 
شهاب حسینی، از روز چهارشنبه ۱۶ شهریورماه در سرگروه مگامال به نمایش 
درآیند. دومین ســاخته بی دل، در جشــنواره سال گذشته به نمایش درآمد و 

واکنش های متفاوتی را به خود دید.
این فیلم درباره برادر بزرگ تر خانواده به نام داوود اســت که به اصرار دانیال، 
همراه همســر خود سمیرا و دخترش آرام، راهی شمال می شود تا پس از ۱۵ 
سال، با خواهرش دلارام آشتی کند. اما دلارام آنها را نمی پذیرد و داوود تصمیم 

به بازگشت می گیرد.
در این فیلم، محمدرضا علیمردانی، سمیرا حسن پور، باربد بابایی و نسیم ادبی 

به ایفای نقش پرداخته اند.
شــین، یک درام خانوادگی دلهره آور و رازآلود اســت که در ســال ۹۷ جلوی 
دوربین رفت و در بخش خارج از مســابقه جشنواره سی وهشتم به روی پرده 

رفت که نشست خبری این فیلم، با واکنش های گسترده ای مواجه شد.
در خلاصه داســتان این فیلم آمده: اثر ظلم در جهان باقی می ماند و همیشه 
فرصت کافی برای جبران در اختیار نداریم. این را نوشــین در پی کشــف راز 

خانوادگی شان با تمام وجود درمی یابد.
در این فیلم، جمشــید هاشم پور، علی شــادمان، محمود پاک نیت، هوشنگ 
توکلی، زنده یاد ســیامک اطلســی، آتش تقی پور، افســانه ناصری، غزال نظر، 
حســین عابدینی، محمود بصیری، فخرالدین صدیق شــریف، ناهید مسلمی، 

فرزین محدث، مهدی بجستانی و شهاب حسینی به ایفای نقش پرداخته اند.
با نمایش شین، یک فیلم دلهره به سینما می آید که تنوع خوبی در سبد اکران 

فعلی سینما محسوب می شود.

نمایش شوهر اینترنتی به کارگردانی مرتضی عقیلی
نمایــش  کار  نخســتین 
»مرتضــی عقیلــی« بازیگر 
پیشکسوت سینما، تلویزیون 
با عنوان »شــوهر  تئاتــر  و 
امسال  آبان  اواخر  اینترنتی« 
در تــالار حافظ روی صحنه 

می رود.
مرتضی عقیلی که نویسندگی 

و تهیه کنندگی این نمایش کمدی اجتماعی را نیز بر عهده دارد روز یکشنبه 
در گفــت و گوی اختصاصی با خبرنگار ایرنا افزود: در این نمایش چهار بازیگر 

اعم از یک نفر زن و سه بازیگر مرد ایفای نقش می کنند.
عقیلــی به حضور یک بازیگر زن چهــره در میان بازیگران این نمایش کمدی 
بدون بردن نام او اشــاره کرد و گفت: علاوه بر خودم دو بازیگر مرد دیگر نیز 
در ایــن نمایش ایفای نقش خواهند کرد که به زودی اســامی آن ها نیز اعلام 

خواهد شد.
به گفته او، تمرین های گروه در زمان حاضر شروع شده و تا آبان ادامه خواهد 

داشت. شوهر اینترنتی اواخر آبان در تالار حافظ روی صحنه می رود.
عقیلــی گفت با توجه به این که شــوهر اینترنتی نخســتین کارش در زمینه 
کارگردانــی تئاتر اســت این اجرا را به تالار حافظ می بــرد اما علاوه بر آن در 

پردیس شهرزاد هم این نمایش را به روی صحنه خواهد برد.
عقیلی این هنرپیشــه و کارگردان قدیمی کشورمان پس از ۴۳ سال دوری از 
ایران اســفند پارســال با نمایش »فلزات چکش خوار« به تهیه کنندگی پرویز 

پرستویی و کارگردانی آرش سنجابی دوباره در کشور به روی صحنه رفت.

محیا دهقانی به »مستوران« پیوست
محیا دهقانی بازیگر ســینما 
دوربین  تلویزیون جلــوی  و 
بــه  ســریال »مســتوران« 
کارگردانی سیدعلی هاشمی 

رفت.
بــه گــزارش ایلنا بــه نقل 
از روابــط عمومی ســازمان 
اوج، محیا  هنری رســانه ای 

دهقانی به فصل دوم ســریال »مســتوران« به کارگردانی سیدعلی هاشمی و 
تهیه کنندگی عطا پناهی پیوست.

فصل دوم سریال »مســتوران« که عاشقانه ای برگرفته از قصه ها و افسانه های 
کهن ایرانی است، به قلم محمد حنیف به نگارش درآمده است و تصویربرداری 

آن در شهرک مستوران ادامه دارد.
فصل اول ســریال »مســتوران« به کارگردانی مســعود آب پرور و سیدجمال 

سیدحاتمی تابستان امسال از شبکه یک سیما روی آنتن رفت.
ایــن مجموعه محصول ســازمان هنری رســانه ای اوج و »اســتودیو بادبان« 
مجری طرح این پروژه اســت. دیگر بازیگران این مجموعه تلویزیونی به زودی 
معرفی می شوند. »ماجرای نیمروز«، »شیار ۱۴۳« و فصل دوم سریال نجلا از 

مهمترین آثار کارنامه محیا دهقانی است.

شهاب حسینی با »شوق پرواز« به تلویزیون می آید
سریال »شوق پرواز« از شبکه 
تماشــا پخش می   شــود. به 
گزارش ایلنا به نقل از روابط 
عمومی شبکه تماشا، سریال 
شــوق پرواز بــه کارگردانی 
یدالله صمدی و تهیه کنندگی 
جواد نوروزبیگی ساعت ۱۸ از 

شبکه تماشا پخش می شود.
»شوق پرواز« زندگی سرلشکر عباس بابایی را با بازی شهاب حسینی از کودکی 
تا زمان شهادت به تصویر می کشــد و روایتگر رشادت و از خودگذشتگی این 

خلبان مجاهد و باایمان است.
مجموعــه تلویزیونی »شــوق پرواز« از روز دوشــنبه )۱۴ شــهریور ۱۴۰۱(، 

جایگزین سریال نیل در خون شبکه تماشا خواهد شد.
شــهاب حســینی، الهام حمیدی، اکبر عبدی، کوروش تهامی، افسانه بایگان، 
ستاره اســکندری، شهرام حقیقت دوســت و… در این سریال به هنرمندی 

پرداخته اند.

حضور »نهنگ سفید« در جشنواره های جهانی
فیلم انیمیشــن »نهنگ ســفید« به کارگردانی امیر مهران در پنج جشنواره 

بین المللی با دیگر فیلم های انیمیشن از کشورهای مختلف رقابت می کند.
به گزارش ایسنا،»نهنگ ســفید« به عنوان نماینده ایران در سیزدهمین دوره  
جشنواره  »یک کشور، یک فیلم« که در تاریخ ۱۸ تا ۲۰ شهریور ماه در کشور 
فرانســه برگزار می شود با ۴۱ فیلم کوتاه از کشــورهای دیگر رقابت می کند.  
همچنین این فیلم کوتاه انیمیشــن در اولین دوره  جشــنواره نویگراد )۵ تا ۷ 
شهریور در شهر نویگراد کرواسی(، دومین دوره  جشنواره کورسال ) ۲۱ شهریور 
تا ۸ مهر در شهر سن سباستین اسپانیا(، ششمین دوره  جشنواره  مالاتستا )۲ تا 
۸ آبان در شهر چسنای ایتالیا( و دوازدهمین جشنواره  آرلینگتون ) ۱۲ تا ۱۵ 

آبان در شهر آرلینگتون ایالت تگزاس آمریکا( حضور خواهد داشت.
انیمیشن کوتاه »نهنگ سفید« که موضوعی ضد جنگ فارغ از ملیت و قومیت 

دارد محصول مرکز گسترش سینمای مستند، تجربی و پویانمایی است.
»نهنگ ســفید« درباره پیرمردی اســت در جســتجوی یافتن دوستانش که 
ســال ها پیش، آنها را در یک حمله هوایی از دست داده است. »نهنگ سفید« 

تنها نشانه ای است که او دارد.

اخبارکوتاه


